
EVOLUTII FINANCIARE

Deriva partidelor politice româneçti este
consecinÆa abandonårii dimensiunii
strategice çi marginalizårii valorilor.
Apårate de sistemul legislativ, partidele
politice nu s-au preocupat de cons-
trucÆia lor organizaÆionalå sau doctri-
narå. Lipsite de repere, au abandonat pu-
terea pe care nu çtiau så o foloseascå,
preferînd avantajele materiale. Çi dacå

politica din vocaÆie nu s-a putut, politica lucrativå a devenit singu-
ra valabilå. Carierele politice s-au consolidat, dar rezultatul nu s-a
låsat açteptat: crizele se Æin lanÆ çi nu iartå nici o formaÆiune poli-
ticå.

CitiÆi, în pagina 3, articolul "Partide în derivå", semnat de Cristian
Pîrvulescu.

EDITORIAL

P
reçedinÆii celor cinci
societåÆi de investiÆii
financiare çi acÆiona-
rul majoritar al Båncii
Comerciale Române -

"Erste Bank" s-au întîlnit, infor-
mal, într-o discuÆie "amicalå", la
finele såptåmînii trecute, la
Casa Vernescu din Bucureçti.
AcÆionarul majoritar al BCR a
fåcut o prezentare a båncii, a dis-
cutat despre strategia "Erste" în
ceea ce priveçte BCR, cît çi de-

spre politica de dividende.
Preçedintele SIF3 "Transilva-

nia", Mihai Fercalå, ne-a decla-
rat: "Dacå BCR nu va avea pro-
bleme legate de resursele pro-
prii, se vor distribui çi dividen-
de; în caz contrar acestea se vor
folosi pentru constituirea rezer-
velor proprii ale båncii". Referi-
tor la modificarea statutului
BCR, problemå intens discu-
tatå çi mediatizatå în ultima pe-
rioadå, preçedintele SIF3 ne-a

spus: "Problema statutului
BCR este legatå de Autoritatea
pentru Valorificarea Activelor
Statului (AVAS). Pînå nu va fi
fåcut public contractul de pri-
vatizare nu se pot afirma foarte
multe întrucît toÆi preçedinÆii
SIF au semnat angajamente de
confidenÆialitate". Domnia sa
considerå cå fiecare investitor
este liber så spunå ce vrea, înså
afirmaÆiile trebuie fundamenta-
te pe baze reale. Mihai Fercalå

mai afirmå: "Dacå BCR va fi lis-
tat la Burså, modificarea sta-
tutului båncii, respectiv elimi-
narea clauzei care prevede cå
acÆionarul majoritar trebuie så
deÆinå 75% din capitalul social
pentru a putea lua decizii de
majorare, divizare, fuziune nu
mai este importantå pentru
noi". De asemenea, domnia sa
considerå cå acÆionarii pot face
acorduri între ei în cazul unei
instituÆii nelistate, cum este si-
tuaÆia actualå a BCR.

"Deocamdatå SIF3 nu are nici o
motivaÆie så-çi vîndå participaÆia,
problema care ne intereseazå este
legatå de preÆul care ni se va oferi
çi oportunitåÆile pe care le avem",
adaugå domnul Mihai Fercalå.

CNVM trebuie så
protejeze acÆionarii SIF

ïn opinia preçedintelui SIF3,
Comisia NaÆionalå a Valorilor
Mobiliare (CNVM) are obligaÆia
så-i protejeze pe acÆionarii mino-
ritari. Mihai Fercalå apreciazå cå
BCR este o investiÆie profitabilå.
ïn opinia domniei sale, norma
CNVM care limiteazå expunerea
SIF-urilor pentru un emitent la
10% din activul net al societåÆii
de investiÆii financiare, ar putea
fi oarecum ignoratå, întrucît,
calculul activului net al SIF-uri-
lor este unul de convenienÆå.

Andreea Negru
(continuare în pagina 2)

"Erste", în întîlnire
de tainå cu preçedinÆii SIF

PREÇEDINTELE UNPR, MARIAN PETRE MILUæ PROPUNE

SoluÆie româneascå
la problema energiei

Prin reabilitarea fostelor lo-
caÆii de extracÆie a gazelor,
UNPR considerå cå va creçte
capacitatea de înmagazinare
a acestui combustibil cu
aproximativ 2 miliarde de me-
tri cubi pe an. Conform preçe-
dintelui Uniunii, domnul Ma-
rian Petre MiluÆ, statul român
ar putea så-çi asigure inde-
pendenÆa energeticå în pe-
rioade de consum maxim,
evitîndu-se, astfel, situaÆii
precum cea din aceastå
iarnå. "UNPR vine din nou cu
o propunere menitå så stabi-
lizeze çi så eficientizeze siste-
mul energetic din România,
de data aceasta prin folosirea
capitalului autohton pentru
investiÆii" - ne-a declarat

domnul MiluÆ, adåugînd:
"Concesionarea rezervelor de
gaz cåtre investitorii autohto-
ni ar avea ca efecte nu numai
påstrarea capitalului
românesc în aceastå ramurå
vitalå a economiei, dar çi in-
dependenÆa faÆå de specu-
laÆiile politice asupra pieÆei
energiei çi stabilitatea preÆu-
rilor". ïn plus, preçedintele
UNPR precizeazå cå o astfel
de propunere este în concor-
danÆå cu normele Uniunii Eu-
ropene, care impun statelor
membre constituirea de
rezerve energetice pe perioa-
de determinate.

Nicolae Mardari
(continuare în pagina 3)

Dupå ce a çocat mediile de afaceri cu intenÆia de a cumpåra CEC,
Uniunea NaÆionalå a Patronatului Român revine cu o nouå bombå: soli-
citå Guvernului çi AgenÆiei NaÆionale pentru Resurse Minerale conce-
sionarea cåtre asociaÆiile de profil din Uniune çi cåtre alÆi potenÆiali in-
vestitori români a unor locaÆii din care s-au extras gaze naturale. Sco-
pul: transformarea lor în depozite de gaze naturale.

STIRI

George Copos se va prezenta aståzi la DNA
l Vicepremierul s-a retras din funcÆiile de conducere
deÆinute din Partidul Conservator

Vicepremierul George Copos a
declarat cå se va prezenta,
aståzi, la Departamentul NaÆio-
nal AnticorupÆie (DNA) ca så di-
scute cu procurorii pe marginea
acuzaÆiilor care i se aduc. Geor-
ge Copos a precizat într-o decla-
raÆie de preså cå nu cunoaçte
obiectul concret al investigaÆii-
lor efectuate de organele abilita-
te. Copos a spus cå a primit,
såptåmîna trecutå, o citaÆie, în

care se preciza cå are calitatea
de învinuit, fårå a se preciza
învinuirile.

Sîmbåtå, vicepremierul Geor-
ge Copos a solicitat Biroului
Permanent al Partidului Con-
servator, så ia act de decizia sa
de a demisiona din toate
funcÆiile politice deÆinute în PC,
pînå cînd va afla concret care
sunt acuzaÆiile ce i se aduc de
cåtre justiÆie. Copos a spus cå
nu doreçte ca imaginea PC så fie
afectatå çi, de aceea, nu vrea så
vorbeascå despre motivele deci-
ziei sale cu "sigla PC în spate".

Preçedintele Consiliului Exe-
cutiv al PC, Sabin Cutaç, a pre-
cizat cå gestul lui Copos va fi
analizat în zilele urmåtoare de
cåtre conducerea partidului çi,
în funcÆie de informaÆiile primi-
te, va lua o decizie. George Co-
pos fåcea parte din Biroul Per-
manent, Biroul Politic çi Consi-
liul NaÆional ale PC. ■

Fuziunea Bursei
din Sibiu cu BVB -
încå se mai discutå
l Indiferent dacå BVB va fuziona sau nu cu Bursa de
la Sibiu, vor putea fi tranzacÆionate produse derivate
la Bucureçti

Dupå fuziunea dintre BVB çi
Rasdaq, urmåtorul pas pentru
crearea unei pieÆe de capital pu-
ternice îl constituie tranzacÆio-
narea produselor derivate în ca-
drul aceleiaçi instituÆii a pieÆei.
ïn acest sens se fac demersuri
între Bursa de Valori Bucureçti
(BVB) çi Bursa Monetar- Finan-
ciarå çi de Mårfuri Sibiu
(BMFMS) pentru fuzionarea ce-
lor douå entitåÆi. Concomitent,
Bursa din Bucureçti a început
så lucreze la un soft care så îi
permitå så tranzacÆionze deri-
vate.

Stere Farmache, directorul ge-
neral al BVB, ne-a declarat: "Nu
a fost abandonatå ideea de fu-
ziune cu Sibiul. Statutul BVB
permite acÆionarilor neeligibili
de la Sibiu så primeascå acÆiuni
preferenÆiale la BVB, în cazul
aprobårii fuziunii celor douå
pieÆe". Domnia sa ne-a precizat
cå dezvoltarea ideii unei aplicaÆii
pe derivate nu este un indiciu
pentru nerealizarea fuziunii.

La rîndul såu, preçedintele
ANSVM, Siminel Andrei, ne-a
declarat: "Comitetul alocå o im-
portanÆå deosebitå dezvoltårii
tehnologice çi din aceastå per-
spectivå se lucreazå la un soft
integrat care så permitå tran-
zacÆionarea instrumentelor de-
rivate la BVB. Fie cå fuziunea
cu Bursa de la Sibiu se va
întîmpla, fie cå nu, avem nevoie
de un sistem integrat care så lu-
creze pe aceeaçi platformå çi
care så fie capabil så susÆinå
atît dezvoltårile locale, cît çi in-
tegrarea europeanå." Domnia

sa apreciazå cå, în eventualita-
tea unei fuziuni, dezvoltarea
tehnologicå ar cåpåta vitezå çi
în loc så dureze 7-9 luni, ar
dura probabil 3-5 luni.

Siminel Andrei concluzio-
neazå: "Am fost printre iniÆiato-
rii fuziunii, dar procesul a fost
tergiversat din diferite conside-
rente - timpul înså nu iartå çi
aståzi avem alternative cel
puÆin la fel de bune".

La Sibiu, acÆionarii BMFMS
au aprobat fuziunea celor douå
entitåÆi. Teodor AncuÆa, preçe-
dintele BMFMS susÆine:
"BMFMS a rezolvat aproape toa-
te punctele din protocolul sem-
nat, realizînd expertizarea insti-
tuÆiei de cåtre PriceWaterHouse
Coopers, modificarea actului
constitutiv al Casei Române de
CompensaÆie çi reducerea
numårului de acÆionari neeligi-
bili cu 40". De asemenea, dom-
nia sa ne-a mai precizat cå
SSIF-urile deÆin, în prezent,
deja 61,21% din bursa sibianå,
iar neeligibilii 38,79%.

"Singura problemå nerezol-
vatå a fost lichidarea acÆionari-
lor neeligibili aça cum s-a dorit",
afirmå preçedintele BMFMS.
Domnia sa ne-a mai menÆionat:
"Am înÆeles cå în Consiliul de
AdministraÆie al BVB din 20 de-
cembrie s-a acceptat transfor-
marea acÆiunilor deÆinute de
acÆionarii neeligibili ai BMFMS
în acÆiuni preferenÆiale ale BVB,
acÆiune care dacå s-ar fi accep-
tat de la început aståzi ar fi fost
rezolvatå". (Andreea Negru)

(continuare în pagina 2)

GABRIEL ZBÄRCEA, FOST PREÇEDINTE AL AVAS

Urmåtoarele
privatizåri vor fi
greu de realizat

P
rivatizårile care vor
avea loc în perioada
urmåtoare vor ridica
probleme, susÆine fos-
tul çef al AutoritåÆii

pentru Valorificarea Activelor
Statului (AVAS), Gabriel Zbâr-
cea. Domnia sa apreciazå cå ex-
perienÆa profesionalå dobînditå
în fruntea acestei instituÆii este
importantå, întrucît i-a permis
så aibå çi o viziune "macro" asu-
pra anumitor lucruri.

Gabriel Zbârcea considerå cå
noului preçedinte AVAS îi va fi
greu så facå faÆå viitoarelor pri-
vatizåri, dat fiind cå "perlele co-
roanei" au fost deja înstråinate.
"SocietåÆile care se privatizeazå
în momentul de faÆå au anumi-
te probleme financiare, datorii
mari, personal supradimensio-
nat - în cele mai multe cazuri, çi
pe alocuri un prost manage-
ment", ne-a declarat domnul
Zbârcea, menÆionînd: "La toate
acestea se adaugå lipsa faci-
litåÆilor la privatizare. Nu tre-

buie uitat cå predecesorii au
avut în portofoliu societåÆi mult
mai bune çi cå puteau så acor-
de investitorilor un pachet mai
atractiv, cum ar fi çtergerea da-
toriilor."

Dacå Executivul considerå cå
privatizarea trebuie fåcutå "cu
orice preÆ", fostul çef al AVAS
nu militeazå pentru vînzåri
obligatorii, "doar ca så scåpåm
de tot". Domnia sa spune cå,
din påcate, în portofoliul AVAS
mai sînt puÆine societåÆi ce pot
fi påstrate, care så permitå
încasarea unor dividende
bune. "ïn majoritatea lor so-
cietåÆile sînt slabe çi, din cauza
managementului defectuos pe
care îl au, pot dispårea", ne-a
spus Gabriel Zbârcea, subli-
niind cå problema privatizårii
este lipsa investitorilor, gene-
ratå tocmai de faptul cå so-
cietåÆile nu sînt atractive.

Eli Roman
(continuare în pagina 2)

RÅZVAN ORÅÇANU, ÇEFUL AVAS

Unele societåÆi pot fi
privatizate doar dacå
primesc ajutoare de stat

S
uccesul sau eçecul
privatizårii, în cazul
anumitor societåÆi,
stå în posibilitatea
acordårii unor ajutoa-

re de stat, este de pårere Råzvan
Oråçanu, preçedintele Auto-
ritåÆii pentru Valorificarea Acti-
velor Statului (AVAS). Spre
exemplu, la "Tractorul" se im-
pune çtergerea unei pårÆi din
datoriile istorice, care repre-
zintå peste 80% penalitåÆi, pen-
tru ca societatea så poatå fi
vîndutå. Çeful AVAS a adåugat
cå privatizarea uzinei braçove-
ne se aflå într-un stadiu oare-
cum avansat çi cå nu intenÆio-
neazå så o divizeze, ci så sem-
neze contractul de vînzare în
bloc, cu societatea indianå
"Mahindra & Mahindra", al pa-
trulea producåtor mondial de
tractoare.

Råzvan Oråçanu ne-a decla-
rat cå, în acest caz, existå cîteva
elemente esenÆiale, de care va
depinde încheierea tranzacÆiei,

printre care se numårå proble-
ma socialå çi eventualele faci-
litåÆi care vor fi acordate de stat,
pentru ca uzina så aibå o nouå
çanså de supravieÆuire. Astfel,
potrivit preçedintelui AVAS,
este necesar ca, înaintea
semnårii contractului de priva-
tizare, så fie încheiate Contrac-
tul Colectiv de Muncå çi Acor-
dul Social. Çeful AVAS a subli-
niat cå societatea va fi privati-
zatå într-un timp rezonabil, iar
clauzele contractuale vor fi cît
se poate de favorabile statului
român.

Cît priveçte vînzarea societåÆii
"Electroputere", domnul Oråça-
nu ne-a precizat cå acest proces
este "mai anevoios", iar AVAS va
încearca så privatizeze uzina
craioveanå în bloc. Termenul
pentru depunerea ofertelor a
fost decalat, întrucît s-a înscris
în curså çi PAS.

Emilia Olescu
(continuare în pagina 2)
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Nunta a durat trei zile çi trei nopÆi...dar povestea cåsniciei BCR cu "Erste" de-abia acum începe...(în fotografie, cadrul ele-
gant asigurat de Casa Vernescu pentru întîlnirea informalå de vineri).

VALOAREA TITLURILOR LA FONDURILE MUTUALE (23.01.2006)

RATA LUNARÅ A INFLAæIEI Decembrie 2005 0,5%

• Simfonia 1 . . . . . . . . . . . . 20,11 RON

• Stabilo . . . . . . . . . . . . . . 6,6457 RON

• BCR Clasic . . . . . . . . . . . . 15,63 RON

• FORTUNA GOLD (20.01.) . 13,20 RON

• ORIZONT . . . . . . . . . . . . . 12,36 RON

• TEZAUR . . . . . . . . . . . . . . 47,09 RON

• FVP (20.01.) . . . . . . . . . 21,7463 RON

• FCEx . . . . . . . . . . . . . . . . 5,9498 RON

• BCR Dinamic . . . . . . . . . . 20,95 RON

• CAPITAL PLUS . . . . . . . . . . 9,14 RON

• FORTUNA CLASSIC (20.01.) 6,71 RON

CELE MAI MARI DOBïNZI (% p.a.)

• la vedere Piraeus Bank 3%
• la 1 lunå Nova Bank 8,00%
• la 3 luni Nova Bank 8,50%
• la 6 luni Nova Bank 8,75%
• la 9 luni Nova Bank 9,00%
• la 12 luni Nova Bank 9,00%
(la depozite în lei ale persoanelor fizice)

Salariul mediu net/economie (nov.):774RON

Dobînda politica monetara BNR7,5%/an

Rata lombard. . . . . . . . . . . . . . . . . . 14%/an

BNR: CURSUL OFICIAL (20.01.2006)
• EURO. . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3,6448 RON

• DOLAR . . . . . . . . . . . . . . . . . 3,0186 RON

• INTEGRO . . . . . . . . . . . . . 3,8341 RON
• FMT . . . . . . . . . . . . . . . . 39,3735 RON
• FON (20.01.). . . . . . . . . . 44,8142 RON
• Intercapital . . . . . . . . . . . . . 7,30 RON
• FI NAPOCA . . . . . . . . . . . 0,7312 RON
• OMNINVEST . . . . . . . . . . . 10,00 RON
• ACTIVE DINAMIC . . . . . 15,4687 RON
• KD Maximus . . . . . . . . . 14,1592 RON
• BT Clasic (20.01.). . . . . . . . 10,63 RON
• BT Maxim (20.01.) . . . . . . . 12,33 RON
• FDI Europa Obligatiuni . . 36,3074 RON
• BCR Expert . . . . . . . . . . . . 99,87 RON

INDICELE OFICIAL AL BVB (20.01.2006)
• BET: 7819,72 . . . . . . . . . . . . . . . . . 1,94%

• BET-C: 4604,92 . . . . . . . . . . . . . . . 1,92%

• BET-FI: 52.045,59. . . . . . . . . . . . . . 0,22%

• BET ROTX: 16.976,05. . . . . . . . . . . 1,87%

CEL MAI BUN CURS LA CASELE DE SCHIMB
DIN BUCUREÇTI (20.01.2006)

• DOLAR

C - Edmond . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3,02 RON
V- ParisExchange . . . . . . . . . . . . . . . 3,03 RON

• EURO

C - Edmond . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3,63 RON
V - Edmond . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3,66 RON

Gerul nåprasnic limiteazå cantitatea
de gaze livratå marilor consumatori

Finele såptåmînii trecute a fost
marcat de temperaturile extrem
de scåzute atît în Æara noastrå,
cît çi în Rusia, Æarå care alimen-
teazå Europa cu gaze naturale.
Ca în fiecare an, în aceste si-
tuaÆii, este limitatå alimentarea
cu gaze a marilor consumatori
din Æara noastrå. Potrivit datelor
oficiale furnizate, la sfîrçitul
såptåmînii trecute, de Ministe-
rul Economiei çi ComerÆului,
aceste måsuri au fost luate din

vreme ca så asigure siguranÆa
alimentårii consumatorilor ca-
snici. Producåtorii de energie
termicå au trecut pe combusti-
bili alternativi precum påcura çi
cårbunele. Çi combinatele chi-
mice au fost anunÆate cå vor pri-
mi o cantitate mult mai micå de
gaze naturale. Presiunea gazelor
pentru consumatorii casnici a
fost în parametri normali.

A.T.


